
 

 »پیروز«؛ تراژدی یوزپلنگ آسیایی
 یوزپلنگ آسیایی گونه ای در معرض انقراض است که 
در سال های اخیر با استفاده از روش های مختلفی از جمله 
حفاظت از زیستگاه ها و تکثیر در اسارت سعی در جلوگیری از 
انقراض این گونه با ارزش شده است، یکی از آخرین نمونه های 
تلاش های ناموفق صورت گرفته سرنوشت »پیروز« بود.به 
گزارش ایسنا،  دیروز) ۱۲ اسفند( روز جهانی حیات وحش 
است. ۲۰ دسامبر ۲۰۱۳ میلادی، مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد در نشست ۶۸ خود، روز ۳ مارس را به عنوان روز 
جهانی حیات وحش تصویب کرد. انتخاب این روز به پیشنهاد 
تایلند صورت گرفت.امسال شعار این روز جهانی مشارکت برای 
حفاظت از حیات وحش در نظر گرفته شده است. مشارکت 
مردم می تواند ضامن حفاظت از محیط زیست و حیات وحش 
کشور به ویژه نجات جان گونه های در معرض خطر انقراض  
باشد.غلامرضا ابدالی - مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت 
حیات وحش سازمان محیط زیست -  گونه هایی همچون 
یوز که جمعیت کوچکی زیر ۵۰ فرد دارند را در وضعیت 
بحرانی انقراض و گونه های زیر ۲۵۰ فرد در معرض خطر 
انقراض می داند. او مشارکت مردم در حفظ حیات این گونه ها 
را موثر می داند و می گوید: در تمام دنیا نیز محافظت از محیط 
زیست نیز با کمک مردم صورت می گیرد. وظیفه مردم در 
چنین شرایطی این است که مطالبه گر باشند. شعار ما نیز 
این است که در ایران ۸۰ میلیون محیط بان داریم. در جهان 
دو گونه یوزپلنگ وجود دارد؛ یک گونه آسیایی و دیگری گونه 
آفریقایی است. گونه آفریقایی یوزپلنگ در شمال این قاره 
پهناور منقرض شده و حضور آن در حال حاضر فقط محدود 
به جنوب این قاره شده است. نسل یوز آسیایی که زمانی 
در گستره وسیعی از غرب این قاره از سوریه و عربستان تا 
هندوستان و ترکمنستان پراکنده بود، از ۲۰ سال پیش جز در 

ایران منقرض شده است. 
 وضعیت کنونی یوز

به گفته مرتضی پورمیرزای - مدیر عامل انجمن یوزپلنگ 
ایرانی - براساس آخرین آمار مربوط به یوزهای بالغ و جدا از 
مادر،  در سه سال اخیر تعداد این یوزها به ۱۲ فرد می رسد 
همچنین مدتی بعد نیز یکی از یوزها که چند وقتی مشاهده 
نشده بود، شناسایی شد و این تعداد به ۱۳ فرد رسید. در این 
مدت از میان توله های متولد شده، استقلال و یا مرگ شش 
توله به اثبات نرسیده بنابراین همچنان ممکن است به آمار 
افزوده شود. امکان دارد یوزهای بیشتری خارج از مناطق 
حفاظت شده و دید دوربین های ما وجود داشته باشند. این 
یوزهایی که وضعیت آن ها گزارش شده در مناطق حفاظت 
شده دیده شده اند و یوزهایی در خارج از زیستگاه دیده 
می شوند با  تصویربرداری دقیقی گزارش نمی شوند. لذا 
نمی توانیم آن ها را با دقت با شناسنامه یوزهای خود مطابقت 
دهیم.در شرایطی که یوزپلنگ ایرانی با خطر انقراض دست و 
پنجه نرم می کند و سازمان حفاظت محیط زیست با صرف 
هزینه های میلیاردی در تلاش برای تکثیر این گونه در اسارت 
است، جان یوزپلنگ ها در زیستگاه هایشان با خطراتی مانند 
تصادف با خودروها در خطر است. آخرین نمونه این چالش 
تصادف و تلف شدن توله یوز ماده در ساعت ۲۰ و۴۵ دقیقه 
۱۴ مردادماه در فاصله ۱۵ کیلومتری خارج از منطقه حفاظت 
شده توران )مناطق آزاد میامی( در حد فاصل سه راهی زیدر 
تا کاروانسرای میان دشت )محدوده کال تاغی( بود. از دیگر 
چالش ها و تهدیدات یوزپلنگ آسیایی می توان به کمبود طعمه 
برای او اشاره کرد. یوزپلنگ به زیستگاه های بسیار وسیعی برای 

زندگی نیاز دارد. 
 پروژه تکثیر در اسارت یوزپلنگ آسیایی

در شرایطی که جمعیت یوز ایرانی در وضعیت مناسبی 
قرار ندارد، پروژه تکثیر در اسارت برای حفاظت از این گونه 
در معرض خطر انقراض در منطقه توران راه اندازی شده و در 
دستورکار قرار گرفت.ابتدای فروردین ماه ۱۴۰۰ »فیروز« - 
یوز نر ۱۱ ساله منطقه توران - زنده گیری و برای جفتگیری 
با »ایران« - یوزپلنگ ماده - به محیط اسارت واقع در سایت 
توران منتقل شد. انتشار این خبر واکنش هایی را به دنبال 
داشت و برخی از کارشناسان اعلام کردند که چنین اقدامی 
می تواند معدود یوزهای باقی مانده در طبیعت را تهدید 
کند. پس از گذشت مدت ها با تحقیق و بررسی علت تلف 
شدن توله ها را نبود شیر خشک مناسب برای گربه سانان 
به ویژه یوزپلنگ بیان کردند. به گفته اکبری در دنیا هیچ شیر 
خشک مناسب و ویژه ای برای یوزپلنگ وجود ندارد و تمام شیر 
خشک های ساخته شده می توانند مشکلاتی را برای یوزپلنگ 
ایجاد کنند. برای توله یوز سوم چهار نوع شیرخشک متفاوت 
استفاده شده که اولین نوع مارک ایرانی و سه نوع دیگر مارک 
خارجی بوده اند اما تقریبا با هر چهار نوع در هضم و دفع مشکل 
داشت.توله یوز سوم، تنها توله یوز باقی مانده از »ایران« و 
»فیروز« بود که نام او را »پیروز« گذاشتند. این توله در پارک 
پردیسان زندگی می کرد و قرار بود در فروردین ماه به زیستگاه 
اصلی خود در پارک ملی توران منتقل شود اما عمر او کفاف 
نداد چراکه پس از فراز و فرودهای بیشمار و با گذشت ۹ ماه و 
۲۸ روز پر استرس تلف شد. پنجشنبه شب )۴ اسفندماه( بود 
که دستگاه گوارش »پیروز« دچار مشکل شد و دفع نداشت 
بنابراین به بیمارستان دامپزشکی مرکزی انتقال داده شد. 
معاینات لازم انجام شد و با حال مساعد به پارک پردیسان 
برگشت اما شنبه )۶ اسفند( دوباره به علت وضعیت نامساعدی 

که داشت به بیمارستان منتقل شد.

 
کرایه  خانه های سنگین

متاسفانه عده اي از صاحبخانه ها به شرایط اقتصادي و 
مشکلات مستاجران توجهي ندارند و هر میزاني که دلشان 
خواست اجاره خانه را تعیین مي کنند و هیچ قانوني هم وجود 
ندارد که به میزان کرایه ها و چگونگي ثبت آنها در دفاتر املاک 
رسیدگي کند. امیدواریم مجریان قانون براي حمایت از اقشار 
آسیب پذیر جامعه طرحي را تدوین و در مجلس مورد بررسي 

و تصویب قرار دهند.
ثابت از تهران

  آرمان ملی: حالا دیگر نه تنها مردم شهر 
قم که مردم همه شهرهای ایران و خیلی از 
جاهای دنیا می دانند که دانش آموزان ایرانی 
به صورت پی در پی مسموم می شوند آن هم 
در مدارس شان؛ جایی که خانه دوم و بلکه 
خانه اول خیلی از آن هاست. مسمومیت هایی 
که از یک هنرستان دخترانه در قم شروع شد و 
به تدریج چندین مدرسه دیگر در همان شهر 
را فراگرفت. جز در مواردی معدود، مدارس 
دخترانه بودند. نشت گاز و خرابی موتورخانه ها 
منتفی شد و کم کم دانش آموزان مسموم 
شده گفتند پیش از اینکه علائم مسمومیت 
شبیه  بوهایی  کند،  ظهور  جسم شان  در 
برخی میوه ها و گندیدگی و مواردی از این 
دست را احساس کرده اند. بوهایی که نشان 
از استفاده  گاز های شیمیایی می دادند. بعد 
از قم مسمومیت ها به مدارس بروجرد در 
استان لرستان هم کشیده و در آنجا تکرار 
شد و همزمان چندین شهر دیگر درگیر 
شدند و مسئولین از ۱۰ استان نام بردند و 
۹۰۰ دانش آموزی که تا روزهای اخیر، درگیر 
مسمومیت شدند. البته مسمومیت در مدارس 
نماند و در دو مورد به خوابگاه دانشجویی 
دختران اول در بروجرد و بعد هم در کرج 
کشیده شد. افرادی که مسموم شده بودند 
علائمی نظیر تنگی نفس، گزگز دست و پا و 
شل شدن عضلات پیدا کرده بودند هرچند 
و  بهداشتی  مسئولان  خصوصا  مسئولان 
آموزشی، اعلام کردند که نگران نباشید و 
این علائم پایدار نیستند. آنها از گاز n۲ یاد 
کردند و گفتند این گاز اثر خطرناکی ندارد و 
هیستریک و خنده آور است و صحبت هایی 
نظیر اینکه دز سم پایین بوده و غیره مطرح 
شد. اما در تمام این مدت یعنی از اوایل آذر که 
مسمومیت ها شروع شد تا حالا که سیزدهم 
اسفند است هنوز معلوم نشده چه کسی یا 
کسانی قصد مسمومیت دانش آموزان را داشته 
و با توجه به ادامه دار بودن موضوع، احیانا دارند 
بررسی می کنند.  برخی  از مسئولان ابتدا 
موضوع را چیز مهمی نمی دانستند و به مواردی 
نظیر شایعه یا فوبیا و غیره اشاره می کردند 
اما با گسترش موارد مسمومیت، مشاهدات 

دانش آموزان از پرتاب اشیا به مدرسه شان 
یا شنیدن صدایی شبیه بمب و... و از طرفی 
گسترش اعتراض خانواده های دانش آموزان و 
تجمع آنها مقابل  مدارس فرزندانشان مسئولین 
هم به تدریج بحث عمدی بودن مسمومیت را 
پذیرفتند و برخی رسانه ها سناریوهای خود را 
در این باره مطرح کردند و دشمنان و معاندان 
و اهل نفاق را عامل این حوادث اعلام کردند و 
عده ای افراد متحجر که نمی خواهند دختران 
به مدرسه بروند. حتی از دستگیری سه نفر هم 
در این قضیه خبر دادند. هرچند که وزیر کشور 
این دستگیری را تکذیب کرد. آنچه نمی شود 
انکار کرد این است که همه نگرانند به خصوص 
خانواده های میلیون ها دانش آموز ایرانی، آنها 
نمی دانند بچه های خود را به مدرسه بفرستند 

یا نه!
 عوامل ضرب و شتم مادر دستگیر 

شدند
خانواده های  نگرانی  میانه  در  اما 
دانش آموزان ایرانی به خصوص در روز دهم 
مدارس  مسمومیت های  موج  که  اسفند 
دخترانه تهران را هم در هم پیچیده بود، اتفاق 
ناگوار و ناخوشایندی از برخورد ماموران لباس 
شخصی با مادر یکی از دانش آموزان مدرسه 
۱۳آبان،  بسیار خبرساز شد  و اعتراض ها علاوه 
بر مسمومیت متوجه این نحوه برخورد با 
والدین دانش آموزان هم شد و فضای مجازی 

را درنوردید تا جایی که پلیس هم واکنش 
نشان داد و گفت که هیچ نقشی نداشته و 
تیمی از افسران حرفه ای را مامور پیگیری 
چند و چون آن حادثه کرده است و پس از 
انجام بررسی های لازم، نتیجه را به سمع و نظر 
شهروندان می رساند. اما اظهار نظر سخنگوی 
پلیس مربوط به همان روز برخورد بود و یک 
روز بعد یعنی یازدهم اسفند، خبر بازداشت 
عاملان ضرب و شتم از سوی دو رسانه دولتی، 
منتشر شد؛ ایسنا خبر داد که پیگیری های این 
خبرگزاری حاکی ازشناسایی و بازداشت چند 
نفر در این رابطه است. همچنین خبرگزاری 
تسنیم نوشت که چهار نفر از عوامل اصلی این 
اتفاق شناسایی و دستگیر شده اند. باید گفت 
که پیش از دستگیری هم شخص وزیر کشور 
از این نحوه برخورد انتقاد کرده و در نامه ای 
به فرمانده فراجا بر پیگیری این موضوع 
تاکید و خطاب به سردار رادان گفته بود: 
»به دنبال انتشار تصاویر برخورد نامناسب 
فردی با یکی از بانوان، ضمن تشکر از انتشار 
مسئولانه اطلاعیه فراجا، مقتضی است تا در 
پرتو اهتمام جدی دولت به صیانت از حقوق 
عموم شهروندان و به خصوص بانوان در جامعه 
اسلامی و جلوگیری از تعدی به حریم ایشان، 
با قید فوریت نسبت به بررسی موضوع و 
شناسایی و معرفی فرد یا افراد خاطی به 

مراجع ذیصلاح اقدام کنید«.

 احتمالا عده ای از حضور خانم ها 
ناراحتند

در نهایت اینکه بشنوید از آخرین واکنشی 
که یک مقاوم مسئول درباره مسمومیت ها و 
تاثیرات آنها ارائه کرد. صحبت هایی که در واقع 
جدید نبودند و در ادامه اظهار نظرهای قبلی 
به حساب می آمدند. عضو کمیسیون بهداشت 
مجلس گفت که احتمالا پشت قضیه مسمومیت 
دانش آموزان گروه هایی باشند که مخالف ورود 
خانم ها به عرصه های مختلف هستند. از طرفی 
علوم پزشکی قم اعلام کرده سم استفاده شده 
عوارض موقت در سیستم گوارشی و عصبی 
خواهد داشت. محمد علی محسنی بندپی 
در رابطه با مسمومیت دانش آموزان، گفت: با 
توجه به اینکه این مسمومیت ها برای مدارس 
دخترانه اتفاق افتاده مجلس حساسیت بیشتری 
نسبت به آن دارد و ما این هفته درکمیسیون 
بهداشت میزبان وزیر بهداشت، وزیر آموزش و 
پرورش و معاون وزیر اطلاعات بودیم و در رابطه 
با مسمومیت های دانش آموزان مباحثی مطرح 
شد. او در گفت و گو با شفقنا ادامه داد: در ابتدا، 
این مسمومیت ها فقط در دو شهر قم و بروجرد 
بود که در حال حاضر به بیش از ۸ شهر رسیده 
است که جای نگرانی دارد. رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی قم توضیحاتی در خصوص اثر این سم 
اعلام و گفته بود که »سم خطرناکی نیست و 
عوارض موقت در سیستم گوارشی و عصبی 
خواهد داشت که کوتاه مدت است«؛ ولی به 
نظر من عوارض روانی ناشی از این اتفاق بیش 
از عوارض جسمانی آن است که خانواده ها را هم 
نگران کرده است. آقای بندپی با بیان اینکه هنوز 
علت مشخصی از سوی دولت برای این موضوع 
ذکر نشده است، گفت: احتمال دارد گروه هایی 
که از ورود خانم ها به عرصه های مختلف سیاسی، 
اقتصادی و علمی می ترسند و یا با آن مخالف 
هستند پشت این قضیه باشند اما دولت قول 
داده است با جدیت بیشتری زوایای پنهان این 
موضوع را آشکار کند و مجلس از اختیارات و بعُد 
نظارتی خودش استفاده می کند تا این قضیه 
هر چه سریع تر مرتفع و خانواده ها به آرامش 
باز گردند و دانش آموزان هم بتوانند به تحصیل 

خودشان ادامه دهند.
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روی خط آرمان ملی

از مسمومیت های  گسترده عمدی در مدارس دخترانه ایران و  تهدیدجان فرزندانشان تا نحوه برخورد با والدین دانش آموزان 

کلاف در هم پیچیده مسمومیت!
     عضو کمیسیون بهداشت مجلس گفت احتمالا پشت قضیه مسمومیت دانش آموزان گروه هایی باشند که مخالف ورود خانم ها 

به عرصه های مختلف هستند 

  در روز ولنتاین برخی افراد برای عکس 
مجازی،  فضای  در  آن  انتشار  و  گرفتن 
درخواست تجویز سرم می کردند. تسنیم در 
این باره از زبان مدیرکل دارو و مواد تحت 
کنترل سازمان غذا و دارو نوشت که »سرم 
ولنتاین« نماد تلخ مصرف غیرمنطقی دارو 
است. محمد پیکان پور در نشست روسای 
دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی 
معاونین و مدیران غذا و دارو منطقه ۲ کشور 
در تبریز به مصرف غیرمنطقی سرم در برخی 
موارد طی ماه های اخیر، اظهار کرد: تا سال 
گذشته تامین ماهانه سرم در کشور حداکثر 
۱۱ میلیون عدد بود که در سال جاری به 
بیش از ۱۹ میلیون عدد رسیده است. بر 
همین اساس عرضه سرم از هر دو مسیر تولید 
داخل و واردات در دو ماه دی و بهمن مجموعا 
۳۹ میلیون عدد بوده است. مدیرکل داروی 
سازمان غذا و دارو ادامه داد: در مورد سایر 
محصولات تزریقی که همراه سرم استفاده 
می شوند و همچنین بخش دیگری از اقلام 
دارویی نیز در این الگو دیده می شود، به 
عنوان نمونه میزان تامین لوپرامید طی سه 
سال گذشته هر سال حداکثر ۸۰ میلیون 
عدد بوده اما تامین یازده ماهه سال جاری 
۱۵۰ میلیون عدد شده است. مدیرکل دارو 
و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو با 
تاکید بر اینکه سبد فروشی دارو )فروش 
داروهای سهمیه ای در قبال خرید داروهای 
کم مصرف( به هیچ عنوان مورد قبول سازمان 
غذا و دارو نیست، گفت: اگرچه بر این موضوع 
اذعان داریم که مطالبات شرکت های پخش 
در بخش بستری حدود ۱۰ ماه معوقه دارد 
و باید به سرعت تسویه شود، اما درصورت 

وصول مستندات، هیچ اغماضی درمورد 
سبدفروشی صورت نخواهد گرفت؛ به طوری 
که طی ماه گذشته نیز پروانه سه شرکت به 
استناد تخلفات مربوطه باطل شد، همچنین 
در جلساتی که با شرکت های پخش برگزار 
شد در مورد این موضوع هشدارهای لازم داده 
شده و تعداد قابل توجهی از دفاتر مرکزی 
شرکت ها نیز انصافا در اصلاح روندهای مورد 
اعتراض در استان ها تلاش وافری کردند. 
او افزود: متاسفانه مجموع اعتبارات سند 
شده و ارسال شده ذیل طرح دارویار در 
بیمارستان های دولتی و سازمان ها بسیار 
کم بوده که نشان از ضرورت افزایش انضباط 
مالی در این بخش را دارد و با توجه به اینکه 
در هفته آتی ۹ هزار میلیارد اعتبارات طرح 
دارویار در اختیار دانشگاه های علوم پزشکی 
قرار می گیرد ضرورت دارد این اعتبار وفق 
قانون صرفا به دارو اختصاص یابد. پیکان پور 
خاطرنشان کرد: دیوان محاسبات نظارت 
خود را بر این موضوع افزایش داده و با توجه به 
اینکه تجهیزات و ملزومات پزشکی نیز هنوز 
مشمول ارز ترجیحی است، صرف این وجه 
برای هر ردیفی غیر از دارو خلاف قانون بوده و 
می تواند منجر به اخلال در زنجیره تامین شود. 
او با اشاره به اینکه فعالیت اسنپ دارو به هیچ 
عنوان مورد تایید سازمان غذا و دارو نیست، 
تصریح کرد: طبق مصوبه ستاد تنظیم بازار 
و ابلاغ معاون اول رئیس جمهور، عرضه دارو 
خارج از سیستم وزارت بهداشت و داروخانه ها 
غیر قانونی و فعالیت پلتفرم های دیجیتالی 
ممنوع بوده و گزارش آن به تعزیرات حکومتی 
ارسال و برخوردهای متناظر از طریق مراجع 

ذی صلاح صورت خواهد گرفت.

   سرهنگ سید هادی موسوی، فرمانده 
که  تهران  شهرداری  حفاظت  یگان 
مسئولیت حراست از برخی بوستان های 
بزرگ تهران نظیر سرخه حصار، لویزان، 
ملت، گفت وگو، چیتگر، دانشجو، لاله و ... 
برعهده یگان تحت مدیریت او قرار دارد، 
گفته: در حال حاضر تعدادی از افراد با 
سگ های خانگی در بوستان های تهران 
حاضر می شوند، در چنین شرایطی اگر 
یک شهروند نسبت به حضور سگ به همراه 
یک شهروند دیگر به نیروهای مستقر یگان 
حفاظت شهرداری در پارک ها معترض 
شود، نیروهای ما وظیفه دارند فردی که 
سگ به همراه خود دارد را متوقف کنند 
و موضوع را به مقام انتظامی آن محدوده 
منعکس کنند. او که با ایلنا در مورد سگ 
گردانی صحبت کرده ادامه داده: در حال 
حاضر ماموریت ویژه ای برای مقابله با 
سگ گردانی در پارک ها به یگان حفاظت 
شهرداری تهران ابلاغ نشده است، اما اگر 
چنین دستوری ابلاغ شود، حتما برای 
اجرای این دستور آمادگی داریم. البته 
باید توجه داشت حسب اعلام قبلی مقامات 
انتظامی تهران بزرگ، اساسا سگ گردانی 
در هیچ کدام از بوستان های پایتخت مجاز 
نیست.  فرمانده یگان حفاظت شهرداری 
تهران توضیح داده که: در حال حاضر در 
برخی مواقع، مواردی از آسیب رساندن 
سگ های خانگی افراد به دیگر شهروندان 
به نیروهای ما گزارش می شود. در چنین 
شرایطی، ما حتما براساس وظیفه ذاتی 
خود با صاحب سگ برخورد می کنیم، 
یعنی او را متوقف می کنیم و مراتب را با 
مقام انتظامی هماهنگ می کنیم تا حسب 
نظر مقام قضایی، درباره آن فرد و سگ او 
تصمیم گیری شود.  موسوی در پاسخ به 
سوال دیگری درباره برنامه یگان حفاظت 
شهرداری تهران برای به کارگیری نیروهای 
زن گفته: با توجه به این که در اجرای 
برخی احکام قضایی مربوط به شهرداری 
و همچنین در امر حراست از بوستان های 
بانوان تهران نیاز به استفاده از نیروهای 

زن داریم، اخیرا به شهردار محترم تهران 
پیشنهاد داده ایم که یگان حفاظت ویژه 
بانوان تشکیل شود. آقای زاکانی نیز با این 
موضوع موافقت کردند و قرار شده است که 
شهرداری این مساله را در قالب یک لایحه 
به شورای شهر تهران ارائه دهد.  فرمانده 
یگان حفاظت شهرداری تهران افزوده: ما 
اعلام کرده ایم که به ۲۰۰ نیروی زن برای 
راه اندازی یگان حفاظت ویژه بانوان احتیاج 
داریم و این موضوع را با دوستان شورای 
شهر نیز در میان گذاشته ایم و آنها هم با اصل 
تشکیل یگان حفاظت بانوان زیر نظر یگان 
حفاظت شهرداری تهران موافق هستند. 
هنوز این یگان راه اندازی نشده است، اما 
ساختار مربوط به آن را به شهرداری پیشنهاد 
داده ایم و اگر این ساختار در شهرداری تایید 
شود و سپس به تصویب شورای شهر رسد، 
می توانیم با هماهنگی فراجا در ابتدای سال 
۱۴۰۲ این یگان را تاسیس کنیم.  موسوی 
در ادامه تاکید کرده: تشکیل یگان حفاظت 
بانوان یکی از ضروریات شهر تهران است، زیرا 
همین حالا در بوستان های بانوان بعضا درباره 
مشکلاتی که برای خانم ها پیش می آید، 
گزارش هایی به دست ما می رسد. بنابراین 
معتقدیم که باید یگان حفاظت شهرداری 
بر بوستان های بانوان نیز نظارت داشته باشد 
که این کار حتما با استفاده از نیروهای زن 
میسر خواهد بود. در حال حاضر بوستان های 
بانوان توسط پیمانکاران شهرداری مدیریت 
می شود، ولی بازهم حضور یگان حفاظت که 
بخشی از نیروهای آن را نیروهای انتظامی 
تشکیل می دهند، می تواند سطح حفاظتی 
در این بوستان ها را افزایش دهد.  او تصریح 
کرده: در حال حاضر بوستان های بانوان در 
فهرست بوستان های تحت حراست یگان 
حفاظت شهرداری تهران قرار ندارند، ولی 
قصد داریم که با تشکیل یگان حفاظت بانوان 
و استفاده از نیروهای خانم، به این بوستان ها 
نیز ورود کنیم، به نحوی که در پارک های 
بانوان، ایستگاه هایی را دایر خواهیم کرد تا 
ماموران خانم بتوانند در این بوستان ها حضور 

دائمی داشته باشند.

ممنوعیت سگ گردانی در همه 
بوستان های تهران 

فرمانده یگان حفاظت شهرداری تهران گفته براساس وظیفه ذاتی خود با صاحب سگ 
برخورد می کنیم، یعنی او را متوقف می کنیم و مراتب را با مقام انتظامی هماهنگ می کنیم 

تا درباره آن فرد و سگش تصمیم گیری شود 

فعالیت اسنپ دارو به هیچ عنوان 
مورد تایید سازمان غذا و دارو نیست

مدیرکل داروی سازمان غذا و دارو به خبر افزایش مصرف سرم در روز 
»ولنتاین« برای »انتشار عکس در فضای مجازی« واکنش نشان داد

   افزایش ۴ برابری 
کشف مواد محترقه 

 فرمانده انتظامی تهران بزرگ از افزایش 
۴ برابری کشف مواد محترقه دست ساز و 
پرخطر خبر داد.به گزارش تسنیم، سردار 
انتظامی  فرمانده  محمدیان،  عباسعلی 
پایتخت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
متاسفانه از هم اکنون شاهد ورود برخی از 
مواد محترقه پرخطر و البته دست ساز به 
صورت قاچاق به داخل کشور هستیم.وی با 
بیان اینکه برنامه های پلیس برای جمع آوری 
و کشف این مواد محترقه آغاز شده است، 
گفت: در این زمینه نگران سلامتی جوانان 
هستیم چرا که امکان دارد برخی از افراد 
سودجو از سادگی و بی تجربگی جوانان 
سوء استفاده کنند و این مواد پرخطر را به 
آنها بدهند.محمدیان با بیان اینکه برخی از 
مواد محترقه دست سازی که توسط ماموران 
پلیس کشف می شود آنچنان خطرناک 
هستند که برای انتقال آنها به انبارهای پلیس 
از تجهیزات خاص استفاده می شوند، گفت: 
بارها دیده شده است افرادی که این مواد 
محترقه را درست می کنند هیچ تجربه و 
تخصصی ندارند. فرمانده انتظامی پایتخت 
از خانواده ها درخواست کرد در این ایام بر 
رفتار جوانان خود نظارت بیشتری داشته 
باشند و گفت: بارها دیده شده است که 
جوانان با اعتماد به اینکه یک مغازه این مواد 
پرخطر را به فروش می رساند، مواد محترقه 
را خریداری کرده و در نتیجه آن یک خانه 
آسیب دیده و یا حتی جوان جان خود را از 

دست داده است. 
  
  نظارت بر داروخانه ها 

کافی نیست
 عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، در خصوص بروز کمبود 
مصنوعی آنتی بیوتیک در داروخانه ها، 
توضیحاتی ارائه داد.به گزارش  مهر، ناصر 
اختتامیه  مراسم  حاشیه  در  کلانتری، 
و  کودکان  تغذیه  کنگره  هجدهمین 
نوجوانان در محل انستیتو تغذیه، گفت: 
داروخانه ها  بر  خوبی  نظارت  متأسفانه 
اعمال نمی شود.وی افزود: ما می بینیم 
که مادران به راحتی و بدون نسخه از 
داروخانه ها آنتی بیوتیک می گیرند. در 
حالی که این داروها فقط باید با نسخه پزشک 
به فروش برسد. دبیر اجرایی هجدهمین 
کنگره تغذیه کودکان و نوجوانان، ادامه 
داد: در اروپا و آمریکا، وقتی پزشک برای 
کودک آنتی بیوتیک تجویز می کند، مادر 
معنی آنتی بیوتیک یعنی  که  می داند 
از  رو  همین  از  و  »ضدحیات« 
دادن آنتی بیوتیک به فرزندش خودداری 
می کند؛ تا اینکه پزشک او را قانع کند که لازم 
است آنتی بیوتیک مصرف شود. وی افزود: 
متأسفانه در فرهنگ عامه ما آنتی بیوتیک به 
عنوان »چرک خشک کن« ترجمه شده و 
بار مثبت پیدا کرده است.کلانتری گفت: 
حداقل ۳۰ درصد مادران، وقتی فرزند آنها 
دچار آبریزش بینی می شود، درخواست 
چرک خشک کن از پزشک دارند. در حالی 
مصرف آنتی بیوتیک با  نمی دانند  که 
عارضه همراه است. در نتیجه، خودسرانه از 
داروخانه درخواست آنتی بیوتیک دارند و 
همین شکاف میان تجویز پزشک و فروش 
بدون نسخه آنتی بیوتیک در داروخانه، 
نابجای  و  نادرست  مصرف  به  منجر 

داروهای آنتی بیوتیک می شود.
 

 افزایش دما و بارش باران
 سازمان هواشناسی، برای روزهای پیش رو 
در اغلب مناطق کشور، وزش باد و بارش باران 
را پیش بینی کرد.به گزارش  مهر، روز جمعه 
)۱۲اسفند( در برخی نقاط آذربایجان غربی، 
مناطق  برخی  آذربایجان شرقی،  شمال 
شمالی سیستان و بلوچستان و شنبه )۱۳ 
اسفند( در شمال غرب ارتفاعات البرز مرکزی 
و زاگرس مرکزی بارش پراکنده و خفیف 
مورد انتظار است. یکشنبه )۱۴اسفند( در 
اغلب مناطق کشور جوی آرام و آسمانی صاف 
پیش بینی می شود. دوشنبه )۱۵ اسفند( نیز 
با ورود سامانه بارشی از غرب کشور در نوار 
غربی کشور و ارتفاعات البرز در استان های 
تهران، البرز، قزوین و زنجان بارش باران و 
وزش باد شدید موقتی رخ خواهد داد.از روز 
جمعه تا دوشنبه در غالب مناطق کشور وزش 
باد، قابل ملاحظه خواهد بود و طی روزهای 
جمعه و شنبه در نیمه غربی کشور احتمال 
خیزش گردوخاک وجود دارد.از روز شنبه 
تا دوشنبه افزایش محسوس دما در غالب 
مناطق کشور به ویژه در استان های ساحلی 

خزر رخ خواهد داد.


